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dr. Gregtis Pál, a Magyar Népköztársaság Zászlórendjével 
kitüntetett, Kossuth-díjas, nyugalmazott tanszékvezető 

I egyetemi tanár a Juhász Gyula Tanárképző főiskola tanév-
| nyitóján rubin oklevelet vehetett át. 

T u d o m á n y - TABÉVHYLTÓK Orvosegyetem 
egyetem 

A József Attila Tudo-
mányegyetem szeptember 
14-én tartották mag az 
19S3 84-es tanévnyitó ülést. 
Az eseményen megjelent 
dr. Korám Mihály az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja, a Központi Bi. 
zottság t i tkára és dr. Ko-
mócsin Mihály, az MSZMP 
Központi Bizottság tagi a. a 
Csongrád megye; Pártbi-
zottság első t i tkára is. 

Dr. Kristó Gyula rektor 
nyitotta meg a tanévet. Fel-
szólalásában köszöntötte a 
•snegjelenteket, külön az el-
sőéveseket. Beszéde elején 
«zól!t az egyetem gazdasági 
gondjairól• Az elmúlt év-
ben a költségvetési ellátás 
csak a működési feltételek 
meghatározott szintjének 
biztosítására szolgált, fej-
lesztésre úgyszólván nem 
adott lehetőséget. Jelentős 
gondot okozott az intéz-
mény pénzügyi gazdálko-
dásában é9 az oktatók szá-
mára is a devizakorlátozás. 
A gépek, műszerek import 
alkatrészellátása gondokkal 
járt. a külföldi folyóirat és 
könyvbeszerzési keretek 
csökkenése és az árak egy-
idejű emelkedése leszűkí-
tette á tudományos infor-
mációk áramlását, gátat 
szabott az úi tudományos 
eredmények oktatásba való 
átkerülésének. A rektor az 
egyetemi dolgozók bérezé-
séről a következőket mon-
dotta: — Az egyetem bér-
színvonalának emelésére 
1982-ben csupán a 4 száza-
lékos központi bérfejleszté-
si kerettel rendelkeztünk, 
•mely 1933-ra 3,5 százalék-
ra redukálódott. Kar lenne 
dagadni, az elmúlt tanév 
során az egyetemi oktatók, 
dolgozók érdeklődésének 
ti omlok teré be a bérkérdé-
sek kerültek. Törvénysze-
rűen feszültségek keletkez-
tek. mivel a 3.5 százalékos 
központi bértej lesztési ke-
ret az egyetemi alkalma-
zottak jelentős része szá-
mára — a közben országom 
san foganatosított szociál-
politikai intézkedések min-
den áldásos hatása ellené-
re nem biztosította az. el-
ért életszínvonaluk megőr-
zését. További nehézség 
forrása volt. hogy a bér-
fejlesztésre felállítható cs"v-
szeg csekély volta nem tet-
te lehetővé a differenciáló-
dást. vagyis a jobb. szín-
vonalasabb munka anyagi 
megbecsülését. 

A rektor szólt arról, 
hegy égető szükség lenne a 
4000 adagos konyha—étte-
rem. valamint a 400 s '^-
mélyes ú j kollégium fel-
építésére. Az egyetemen 
örvendetes mértékben nőtt 
a szociális ellátás: az el-
múlt évben közel kétmil-
lió forint értékben nyúj-
tottak a dolgozóknak ka-
matmentes kölcsönt lakás-
építéshez, illetve lakásvá-
sárláshoz. A múlt tanév-
ben lehetővé tették a ka-
rok közötti áthallgatást, az 
egyetem kész arra, hogy 
kölcsönösségi alapon szak: 

képzést nyújtó áthallgatást 
biztosítson hallgatói és a 
Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola diákjai számára. 
A JATE-nak testvéregyete-
meivel és más kutatóhe-
lyekkel általában tartal-
mas, színvonalas közös 
munkálkodást jelentő 
együttműködése van. Nagy 
gond, hogy szinte lehetet-
len a tehetséges fiatalok 
egyetemen való tartása, il-
letve oda a gyakorlati mun-
kából való visszahívása. A 
múlt tanév kiemelkedő ese-
ménye volt az úi Szerveze-
ti és Működési Szabályzat 
elfogadása, amely nagy lé-
pés az egyetemi demokra-
tizmus növelésében, 

Dr. Kristó Gyula a kö-
vetkező tanév feladatairól 
— többek között elmondot-
ta : át kell tekintenünk az 
egyetemen folyó képzési 
irányokat, növelni kell a 
képBéai formáik, minde-
nekelőtt a levelező tagoza-
ton folyó képzés hatékony-
ságát, az Állami- és Jogtu-
dományi Karon vissza kell 
állítani az esti tagozatos 
képzést Lépéseket kell 
tenni a hallgatók magas 
heti kötelező óraszámának 
csökkentése érdekében. To-
vább kell folytatni az erő-
feszítéseket az egyetemi 
demokratizmus nem exten-
zív, hanem intenzív fejlesz-
téséért. A minisztériumi 
szintű jogszabály alapján 
el kell ' készítenünk egyete-
münk új tanulmányi és 
vizsgaszabályzatát, vala-
mint doktori szabályzatát. 
Figyelmet kell fordítanunk 
a kollégiumi nevelő mun-
kára, az V. éves hallgatók 
külső iskolai gyakorlataira, 
a honvédelmi oktatás hely-
zetére. az őszi mezőgazda-
sági munkára, valamint a 
most első ízben vizsgázott 
ú j felvételi rendszer ta-
pasztalatainak összegzésére. 

Ezt követően dr. Kristó 
Gyula címzetes egyetemi 
tanári címet adott át dr. Si-
moncsics Pál oktatónak és 
címzetes egyetemi docensi 
címet dr. Karácsonyi Béla 
könyvtárigazgatónak. 

Az ünnepség következő ré-
szében az egyetem 6" illet-
ve 50 éve végzett volt di-
ákjait köszöntötték. Dr. 
Geher István. dr. • Kup 
László és dr. Simó Béla 
gvémánt diplomát vehetett 
át. Huszonegy volt növen-
dék pedig arany diplomát 
kapott. 

A tanévnyitó ünnepségen 
dr. Korom Mihály is szólt. 
Elmondotta, hogy az 
MSZMP megkülönböztetett 
figyelmet fordít az ifjú-
ságra, azon belül is az 
egyetemistákra. A szocia-
lizmus építésének előreha-
ladásával* növekszik az em-
beri tényező jelentősége és 
ezzel együtt nő a felsőok-
tatási intézmények <«:-/;repe 
a társadalmon belül. Hang-
súlyozta annak a fontossá-
gát, hogy a hallgatóknak 

reális képe kell, hogy ki-
alakuljon a valóságról, ezért 
az egyetem ne legyen zárt 
világ. Kérte a figyelmet a 
belső demokratizmus fej-
lesztésére. Dr. Korom Mi-
hály beszélt a nemzetközi 
helyzetről, a béke megőr-
zésének fontosságáról. Ki-

tért a gazdasági problé-
mákra, a jövő évre való 
felkészülésre és az 1983-as 
év hátralevő feladataira, a 
régebbi és a várható nép-
g?jzdasági szükségintézke-
désekre. 

Az ünnepség a Szózat 
hangjaival ért véget-

Tanárképző 
Főiskola 
A Juhász Gyula Tanárképző Főiskola Idei tanév-

nyitó ünnepi ülését szeptember 12-én rendezték meg a 
Vörös Csillag Filmszínházban. A Himnusz elhangzása után 
Rozgonyiné dr. Molnár Emma, a főiskola főigazgató-helyet-
tese köszöntötte a meghívott vendégeket — köztük Szántó 
Ferencet, az MSZMP KB tagját, dr. Horváth Lászlót, a 
Művelődési Minisztérium osztályvezetőjét, Gyárfás' Miklóst, 
az MSZMP Csongrád megyei Bizottsága titkárát. Oláh 
Miklóst, az MSZMP városi Bizottsága titkárát. Szabó Já-
nosnét, a Csongrád megyei Tanács elnökhelyettesét, Papp 
Gyulát, a Szeged megyei városi tanács elnökét, dr. Kris-
tó Gyula egyetemi tarár t . a,József Attila Tudományegye-
tem rektorát, dr. Huszka Tibort, az Élelmiszeripari Főis-
kola főigazgató-helyettesét, Fabula Andrásnét, a Szakszer-
vezetek Csongrád megyei Bizottságának elnökét, Szilágyi 
Jánost, a KISZ Csongrád megyei és Pásztiné Mészáros 
Évát, a KISZ Szeged városi Bizottsága ti tkárát —, az in-
tézmény elsőéves hallgatóit, valamint a megjelent oktató-
kat és növendékeket, majd felkérte dr. Szendrei János fő-
igazgatót az ú j tanév megnyitására. 

Az 1983/84-es tanévet köszöntő beszédében dr. Szend-
rei János az elmúlt tanév munkáját értékelve megállapí-
totta, hogy a feladatokat az MSZMP Politikai Bizottságá-
nak és a Minisztertanácsnak a felsőoktatás' fejlesztésére 
vonatkozó határozatai alapján kidolgozott hároméves in-
tézkedési terv szerint hajtották végre. Ezek közül a leg-
jelentősebbnek a tanárképző főiskolák 1984-ben bevezeten-
dő új tantervének szakbizottságok általi kidolgozását 
ítélte a főigazgató, majd kitért a József Attila Tudomány-
egyetemmel az elmúlt évben megkezdett együttműködés 
eredményeire is. A tanév befejezésének hangsúlyosan fon-
tos eseményéről, a felvételi vizsgáról szólt a következők-
ben dr. Szendrei János. Elmondotta, hogy a főiskola nap-
pali tagozatára — a pótfelvételivel együtt — 917 diák je-
lentkezett, s közülük 286 az 1983'84 tanévre, 103 pedig az 
1984 85-ösre nyert felvételt. A most következő tanév egyik 
fontos eseményeként a magyar felsőoktatás távlati fejlesz-
tési tervének megvitatását jelölte meg a főigazgató, vala-
mint az intézményi demokratizmus fejlesztése érdekében 
teendő további lépéseket. A helyi ösztöndíjszabályzat mó-
dosításának szükségességére is felhívta a figyelmet, majd 
arra, hogy fel kell készülni, oktatónak és hallgatónak 
egyaránt, az 1984-es új tanterv bevezetésére. Végezetül az 
intézmény új diákjait az elsőéveseket köszöntötte a fő-
igazgató. 

Dr. Szendrei János beszédét követően az elsőévesek 
eskütételére került sor. 

A tanévnyitó ünnepi ülésén dr. Horváth László, a Mű-
velődési Minisztérium osztályvezetője a főiskola címzetes 
docensi címét adta át Tímár Andrásnak, az Országos Pe-
dagógiai Intézet főosztályvezetőjének, majd Rozgonyiné dr. 
Molnár Emma ismertette a kinevezettek és az. intézmény 
ú j oktatóinak névsorát. Eszerint 1983-ban főiskolai docens 
lett dr. Pál Ágnes, adjunktussá nevezték ki dr. Huhn 
Andrásnét, dr. Erős lstvánnét. dr. Kristó Gyulánét és dr. 
Kövesdi Katalint; dr. Pintér Ferencné tanszékvezető főis-
kolai tanár. dr. Harmat Márta docens, dr. Karikó Sánrlor-
né adjunktus, dr. Téglásy Imre adjunktus és Borzákné 
Nacsa Mária, dr. Sebőné dr. Szenes Márta. Szalma Ele-
mér, Vér László, Hocopán Anna tanársegédek, valamint 
dr. Bodrogi Tiborné nyelvtanár és Borsi Istvánné kollé-
giumi tanár kezdték meg oktatói tevékenységüket a fő-
iskolán. 

Bensőséges pillanata volt az ünnepi üjésnek a Ru-
bin-. a Vas-, a Gyémánt- és az Arany díszoklevelek át-
adása a 70. a 65. a 60 illetve az 50 évvel ezelőtt végzett, 
volt főiskolás növendékeknek, akiket dr. Szendrei János 
köszöntött. A díszoklevéllel jutalmazottak nevében dr. 
Greguss Pál rubinokleveles egyetemi tanár, dr. Kiss Ist-
ván aranyokleveles főiskolai tanár szólt, majd Gorova 
Jenöné vasokleveles tanárnő üzenetét olvasta föl Tóth 
Hajnalka. 

Az ünnepi ülés Tóth Károlynak, a főiskola KISZ-tit 
kárának a gólyákat üdvözlő szavaival és az I. sz. Gya-
korló Altalános Iskola Bartók Gyermekkórusának műso 
rával ért véget. 

Szeptember 12-én rendez-
ték meg a Szegedi Orvos-
tudományi Egyetem tanév-
nyitó ünnepét. A Himnusz 
elhangzása után dr. Petri 
Gábor rektor az Egyetem 
Tanácsa nevében köszöntötte 
a jelenlevőket, személy sze-
rint dr. Juszt Lajos egészség-
ügyi miniszterhelyettest, dr. 
Koncz Jánost, az MSZMP 
Csongrád megyei Bizottságá-
nak titkárát, Szabó G. Lász-
lót, a Csongrád megyei 
Tanács elnökhelyettesét, dr. 
Székely Sándort, az MSZMP 
Szeged városi Bizottságának 
titkárát és dr. Müllér József-
nét, a városi tanács elnök-
helyettesét. A rektor külön 
köszöntötte a jubileumi dip-
lomájuk átvételére megjelent 
idős kartársakat, valamint az 
egyetem ú j elsőéves hallga-
tóit. 

A hagyományokhoz híven 
a tanácsülési beszámolóban 
dr. Petri Gábor szólt .az el-
múlt tanév fontosabb esemé-
nyeiről, a szervezeti és sze-
mélyi változásokról. Beszá-
molt az egyetem állami veze-
tésében bekövetkezett válto-
zásokról, nyugdíjazásról és 
kinevezés-öl, az év közben 
átadott kitüntetésekről, az 
egyetem dolgozóinak hazai 
és külföldi elismeréséről, a 
SZOTE által rendezett tudo-
mányos rendezvényekről és 
— szomorú kötelességének 
eleget téve — halálhírekről. 
Ezután különböző kitünteté-
seket adott át a rektor. 

Az Egyetemi Tanács a 
.,Szegedi Orvostudományi 
Egyetem Kiváló Nevelője" 
kitüntető címmel jutalmazta 
dr. Prágai Béla és dr. Hu-
nyadvári Éva adjunktust. A 
„Jó Tanuló — Jó Sportoló" 
örökös vándordíjat idén a 
beérkezett javaslatok alapján 
ketten vehették át : Fazakas 
Éva ötödéves orvostanhall-
gató (a SZEOL AK ka^ak-
szakosztálya első osztályú 
versenyzője) és László Ferenc 
negyedéves orvostanhallgató. 

Az évnyitó ünnepségen 
vehette át „Kiváló Mun-
káért" kitüntetését dr. Lózsa 
Albert adjunktus, dr. Ha-
raszthy Géza főosztályvezető, 
Nagymihály Ferencné kollé-
giumi gondnok, dr. Erki' Ist-
vánné vezető asszisztens és 
Fülöp István vezeV) raktáros. 
Miniszteri Dicséretben 
részegült Katona Avtalné 
betegfelvételi tisztviselő és 
Ornyik Józsefné dékáni hi-
vatali előadó. 

Dr. Petri Gábor tájékozta-
tásul közölte a i idei fölvé-
teli vizsgák eredményeit: az 
Általános Orvos Karra 174, 
a Fogorvos Karra 20. a 
Gyógyszerésztudományi Kar-
ra 96 ú j hallgató került. A 

rektor ezután az idősebtí 
korosztályhoz, a jelenlevő 
gyémánt- és aranydiplomá-
sokhoz fordult. 

„Az elődök, a legnehezebb 
helyzetben is helytállók 
iránti tisztelet es hála min-
den nemzedék kötelessége — 
hangsúlyozta az előadó. —• 
Minden társadalmi, szakmai, 
tudományos haladás a ko-
rábbi nemzedék tagjainak 
munkásságára épült. Éppen 
ezért minden, tanévnyitó 
ünnepség alkalmával igen 
megtisztelő és mindannyiunk 
számára megható eseményt 
jelent jubileumi diplomás 
kollégáink köszöntébe." 

Gyémántdiplomát vehetett 
át dr. Ernyei István orvos, 
valamint dr. Bari Zsigmond, 
Elekes Imre. Fehérpataky 
Pál, Kemény Imre és Mol-
nár Mihály gyógyszerész. Az 
idős orvosok közül arany-
diplomát kapott dr. Bencsáth 
Aladár, dr. Bcrényi Imre, 
dr. Gagyi József, dr. Kardos 
Pál, dr. Keve Mária. dr. Kun 
Miklós, dr. Németh Kornél 
és dr. Perneczky Szidónia. 
Gyógyszerész aranydiplomát 
Balla Ilona, Berzován János, 
Cy-enz Emília, Csulyúk János, 
Heuter Margit, Laib Margit, 
Lovas Anna, Pál László, 
Mari Margit. Rajna László, 
Szász Júlia, Szendrovits 
László, Velényi Ferenc é< 
Vitsek János vett át. 

A jubiláló vendégek köJ 
szöntése után Pa DÓ Imre 
KISZ-titkár üdvözölte az 
elsőéves hallgatókat. Az út -
rabocsátó szavak után dr,' 
Petri Gábor rektori beszá-
molója és zárszava hangzott 
el. 

A rektor szólt az egyetem 
előtt álló feladatokról, az 
elsőévesek elkövetkező mun-
kájáról, a végzősök felelős-
ségéről, az oktató-nevei(S 
munkáról, az egyetemnek, 
mint intézménynek a fejlő-
déséről. 

Külön kiemelte, hogy ko-
moly feladatot jelent a most 
kezdődő tapév során a szük-
séges személyi változások 
körültekintő rendezése. A 
soron következő nyugdíjazá-
sok során ugyanis hat tan-
széki állás ú j betöltése válik 
esedékessé, ezen kívül az 
egyetem vezető tisztségviselői 
egy részének kinevezése is 
lejár. A rektor kifejezte ar ra 
irányuló vágyát, hogy ezek a 
személycserék a megújulást, 
a friss lendület Ígéretét 
jelentik majd. 

Végezetül dr. Petri GáboP 
jó egészséget kívánva az 
egyetem minden dolgozójá-
nak és hallgatójának, meg-
nyitotta az 1983/84-ea 
tanévet. 

ilr. í 'etri Gábor tanévnyitó beszédét mondja (T. BaranyJ 
László felvétele^ 


